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Atbildes uz papildu rakstiskiem jautājumiem — Olivērs Vārheji  

 

1. jautājums 
Kā jūs savās darbībās veicināsiet sieviešu tiesības? Kādus konkrētus pasākumus jūs veiksiet, lai vēl vairāk 

veicinātu seksuālās un reproduktīvās veselības aprūpes pieejamību un sniegšanu, uzlabotu sieviešu 

veselības stāvokli un nodrošinātu, ka Savienības veselības politika veicina dzimumu līdztiesību veselības 

aprūpē? Eiropas Parlaments atbalsta seksuālās un reproduktīvās veselības aprūpes pieejamību visās 

dalībvalstīs. Savā uzklausīšanā jūs norādījāt uz ES pilnvaru ierobežojumiem, lai gan ES politika var atbalstīt 

seksuālās un reproduktīvās veselības aprūpes pieejamību. Vai jūs aktīvi strādāsiet pie Pārrobežu veselības 

aprūpes direktīvas uzlabošanas un aktualizēšanas, lai nodrošinātu, ka cilvēki tajās dalībvalstīs, kur nav 

vispār nekādas reproduktīvās veselības aprūpes vai tā nav pienācīga, var to droši un konfidenciāli saņemt 

citā dalībvalstī? 
 

Ja mani apstiprinās veselības un dzīvnieku labturības komisāra amatā, es popularizēšu sieviešu tiesības 

visās savās darbībās. Eiropas Savienībā ikvienai personai, tai skaitā ikvienai sievietei, ir jābūt pieejamai 

kvalitatīvai veselības aprūpei. 

 

Ja mani apstiprinās komisāra amatā, es sadarbošos ar līdztiesības komisāri, lai novērstu diskrimināciju un 

uzlabotu dzimumu līdztiesību veselības aprūpē, veicinātu veselību un gatavību rīkoties veselības krīžu 

gadījumos. Es centīšos to panākt dažādos veidos. Piemēram, es nodrošināšu, ka programma “ES — 

veselībai” arī turpmāk būs izšķiroši svarīga cīņā pret nevienlīdzību slimību profilaksē, krīžgatavībā un 

veselības aprūpes sniegšanā. Eiropas Vēža nevienlīdzības reģistram, kas ir Eiropas Vēža uzveikšanas plāna 

pamatiniciatīva, ir jāturpina dokumentēt nevienlīdzību, kas saistīta ar vairākiem noteicošiem faktoriem, 

tai skaitā dzimumu, un es izskatīšu iespējas to paplašināt tā, lai tiktu aptvertas sirds un asinsvadu slimības. 

Veselības krīzēm ir izteikta līdztiesības dimensija, tāpēc tas ir jāņem vērā arī sagatavotības un reaģēšanas 

pasākumos.  

 
Viena no politikas pamatnostādnēs izklāstītajām jaunās kolēģijas svarīgajām agrīnajām iniciatīvām, par 
kuru uzklausīšanas laikā izteicās arī komisāra amata kandidāte Hadža Labiba, būs ceļvedis par sieviešu 
tiesībām, kas tiks ierosināts nākamajai Starptautiskajai sieviešu dienai. Es piedalīšos šajās darbībās un 
sadarbošos ar kolēģiem, lai šim ceļvedim būtu spēcīga veselības dimensija.  
 
Seksuālajai un reproduktīvajai veselībai ir izšķiroša loma attiecībā uz dzimumu līdztiesību un sieviešu 
tiesībām. Ja mani apstiprinās komisāra amatā, es sadarbošos ar līdztiesības komisāri saistībā ar dzimumu 
līdztiesības stratēģiju laikposmam pēc 2025. gada jautājumos, kas saistīti ar veselību, ieskaitot seksuālo 
un reproduktīvo veselību. Es strādāšu arī pie tā, lai nodrošinātu, ka pastiprinātie kvalitātes un drošības 
standarti, kas noteikti regulā par cilvēku izcelsmes vielām, tiek pilnībā īstenoti un piemēroti ikvienam visā 
ES. 
 
Vienlaikus es strādāšu pie tā, lai nodrošinātu pilnīgu Pārrobežu veselības aprūpes direktīvas īstenošanu un 
veicinātu pārrobežu piekļuvi veselības aprūpes pakalpojumiem visā ES. Komisijas 2022. gada izvērtējums 
parādīja, ka joprojām pastāv pārrobežu veselības aprūpes pieejamību kavējoši šķēršļi, un tie lielā mērā ir 
saistīti ar to, kā direktīva ir īstenota. Es turpināšu Komisijas darbu, lai novērstu īstenošanas šķēršļus, 
piemēram, izmantojot veselības aprūpes digitalizāciju. Lai uzlabotu atbilstību direktīvai, es izvērsīšu 
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dialogu ar dalībvalstīm, lai varētu apspriest bažas un rast risinājumus. Maksimāli palielinot direktīvas 
potenciālu un stiprinot sadarbību starp dalībvalstīm, ES varēs spert vēl vienu soli uz priekšu ceļā uz Eiropas 
veselības savienību un nodrošināt sieviešu tiesību ievērošanu. 
 

Saskaņā ar Līgumu par Eiropas Savienības darbību veselības aprūpes un medicīnas pakalpojumu 
organizēšana un sniegšana ir dalībvalstu kompetencē. Tomēr ES var rīkoties, lai papildinātu valstu politiku. 
Tāpēc Komisija stingri atbalsta dalībvalstu centienus īstenot Apvienoto Nāciju Organizācijas ilgtspējīgas 
attīstības mērķus, kas attiecas uz sieviešu veselību, proti, vispārēju piekļuvi seksuālajai un reproduktīvajai 
aprūpei, ģimenes plānošanai un izglītībai. Komisijas darbs papildina valstu politiku, veicina sadarbību, 
atbalsta dalībvalstis to veselības politikas īstenošanā un veicina labas prakses apmaiņu, tai skaitā ar 
Veselības veicināšanas, slimību profilakses un nepārnēsājamu slimību pārvaldības koordinācijas grupas 
starpniecību. 
  
Ja mani apstiprinās komisāra amatā, es atbalstīšu līdztiesības komisāres darbu, lai veicinātu sieviešu 
tiesības, tai skaitā attiecībā uz viņu piekļuvi seksuālās un reproduktīvās veselības aprūpei neatkarīgi no 
viņu dzīvesvietas ES.  
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2. jautājums 

Kā jūs veicināsiet Eiropas Zāļu aģentūras apstiprinātu vakcīnu izmantošanu, cīnīsieties pret vilcināšanos 

vakcinēties un apkarosiet ar vakcināciju saistīto dezinformāciju un maldinošu informāciju visās dalībvalstīs, 

tai skaitā savā valstī? Ko darīsiet, lai nepieļautu, ka “caurumu” izmantošana apdraud drošu un iedarbīgu 

vakcīnu apstiprināšanas sistēmu Savienībā? No jūsu sacītā par traģēdiju Spānijā deputāti saprata, ka 

Veselības ārkārtas situāciju gatavības un reaģēšanas iestādei ir vakcīnu pret stingumkrampjiem un denges 

drudzi krājumi, ko tā ir gatava likt lietā. Vai varat apstiprināt, ka tas tā ir? 
  

Ja mani apstiprinās veselības un dzīvnieku labturības komisāra amatā, es kategoriski un aktīvi atbalstīšu 

vakcīnu sniegtos ieguvumus sabiedrības veselībai. Kā jau minēju uzklausīšanas laikā, Covid-19 vakcīnas 

ļāva izglābt vairāk nekā 1,7 miljonus dzīvību Eiropas Savienībā pandēmijas laikā. Tiem pieskaitāmi tie 

miljoni dzīvību, kuras tiek katru gadu izglābtas, pateicoties vakcīnām pret citām nāvējošām slimībām, kā 

masalas, poliomielīts un garais klepus. Eiropā pirms vakcīnu apstiprināšanas tiek veikts ļoti rūpīgs 

zinātnisks novērtējums. Cilvēki, kas saņem Komisijas apstiprinātas vakcīnas, var būt pārliecināti, ka tās ir 

drošas un efektīvas. Es cieši sadarbošos ar EMA un valstu iestādēm, lai vairotu sabiedrības uzticēšanos 

vakcīnām, tai skaitā nodrošinot pilnīgu caurskatāmību attiecībā uz jaunām atļaujām un pēcreģistrācijas 

uzraudzības procesiem.  

 

Visas Komisijas atļautās zāles, ieskaitot Covid-19 vakcīnu, ir atļautas, pamatojoties uz stingru novērtēšanu, 

kuru veikusi EMA. ES farmakovigilances sistēma ir viena no progresīvākajām pasaulē. Covid-19 pandēmijas 

laikā šī sistēma tika nostiprināta ar pastiprinātu vakcīnu uzraudzību reālos apstākļos.  

 

Ārkārtas situācijā sabiedrības veselības jomā pēc iespējas ātrāk ir jāizstrādā un jādara drošas un efektīvas 

zāles un vakcīnas pieejamas visā ES. ES jau ir veikusi pasākumus, lai atvieglotu, atbalstītu un paātrinātu 

drošu un efektīvu ārstēšanas līdzekļu un vakcīnu izstrādi un tirdzniecības atļauju piešķiršanu. Farmācijas 

tiesību akti ļauj dalībvalstīm izdot ārkārtas lietošanas atļaujas valsts līmenī, kā tas bija Covid-19 pandēmijas 

laikā. Saskaņā ar ierosināto farmācijas jomas tiesību aktu reformu, pamatojoties uz EMA veiktu rūpīgu 

novērtējumu, pastāv iespēja ātrāk piešķirt pagaidu ārkārtas tirdzniecības atļaujas ES līmenī nolūkā 

pārvarēt ārkārtas situācijas sabiedrības veselības jomā, kas šādās situācijās ļauj īstenot koordinētu ES 

pieeju. Ja mani apstiprinās komisāra amatā, es cieši sadarbošos ar Eiropas Parlamentu un Padomi, lai 

nodrošinātu, ka šī iespēja kļūst par realitāti reformēto farmācijas jomas tiesību aktu ietvaros. 

 

Ja mani apstiprinās veselības un dzīvnieku labturības komisāra amatā, mana prioritāte viennozīmīgi būs 

Eiropas iedzīvotāju aizsardzība pret dezinformācijas kaitīgo ietekmi, tai skaitā sabiedrības veselības jomā. 

Es sadarbošos ar kolēģiem kolēģijā, lai izmantotu jau ieviesto stingro satvaru, jo īpaši Eiropas Demokrātijas 

rīcības plānu un nostiprināto Prakses kodeksu dezinformācijas jomā, kura mērķis ir vērsties pret 

dezinformāciju lielās tiešsaistes platformās un meklētājprogrammās, un atbalstītu tā turpmāku attīstību, 

izmantojot demokrātijas vairogu. Sadarbībā ar dalībvalstīm un starptautiskām organizācijām tiks 

pastiprināta arī dezinformācijas uzraudzība un uzraudzība. Lai vērstos pret kaitējošu dezinformāciju 

vakcinācijas jomā, Komisija turpinās sniegt iedzīvotājiem uzticamu un ar pārbaudītiem datiem pamatotu 

informāciju, integrējot ieteikumus, kas sniegti nesenajā SANT komitejas pasūtītajā ziņojumā par 
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dezinformācijas ietekmes uz Eiropas iedzīvotāju veselību samazināšanu. Es cieši sadarbošos ar Eiropas 

Slimību profilakses un kontroles centru (ECDC), kas veic vērtīgu darbu, lai palielinātu vakcinācijas 

programmu tvērumu un vērstos pret ar to saistīto maldināšanu un dezinformāciju, un kuru es stingri 

atbalstu. Es sadarbošos arī ar veselības aprūpes sniedzējiem un citām uzticamām organizācijām, lai mūsu 

vēstījumus labāk sadzirdētu un mudinātu iedzīvotājus pieņemt lēmumus vakcinācijas jomā, pamatojoties 

uz uzticamu un zinātnisku informāciju. 

 

Tomēr nepietiek ar cīņu pret vilcināšanos vakcinēties. Ja mani apstiprinās, es atbalstīšu arī pasākumus, 

kuru mērķis ir nodrošināt piekļuvi vakcinācijai un nevienu neatstāt novārtā. Komisija programmas “ES — 

veselībai” ietvaros finansē lielu projektu “Pārvarēt vakcināciju kavējošus šķēršļus”, kas izceļ labu praksi, 

kura ļauj novērst vakcinācijas strukturālos šķēršļus. 

 

Komisija ir gatava atbalstīt Spāniju pēc briesmīgajiem plūdiem Valensijā un apkārtējos reģionos. Tā jau ir 

aktivizējusi savu satelītsistēmu “Copernicus”, lai palīdzētu koordinēt glābšanas vienības, un piedāvājusi 

aktivizēt Savienības civilās aizsardzības mehānismu, kolīdz Spānijas valsts iestādes to pieprasīs. Es varu 

apstiprināt, ka gadījumā, ja Spānijai būs vajadzīga palīdzība, Komisija var palīdzēt Spānijas iestādēm ar 

medicīniskajiem pretlīdzekļiem, lai cīnītos pret plūdu izraisīto infekcijas slimību pieaugumu. ES līmeņa 

krājumos ir vakcīnas pret stingumkrampjiem un citi attiecīgi medicīniski pretlīdzekļi. 
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3. jautājums 
Padomes Ieteikumā, kā pastiprināt ES rīcību cīņai pret rezistenci pret antimikrobiāliem līdzekļiem, ievērojot 

pieeju “Viena veselība”, ir mērķi, kuru izpilde nesokas. Ko darīsiet, lai to mainītu, tai skaitā sadarbībā ar 

dalībvalstīm saistībā ar to nacionālajos plānos paredzēto rīcību, un veiktu citus pasākumus nolūkā panākt, 

ka antimikrobiālie līdzekļi tiek lietoti piesardzīgi un kontrolētā veidā? Parlaments uzskata, ka ir steidzami 

jārīkojas un nepietiek tikai ar dalībvalstu progresa uzraudzību līdz 2027. gadam. Vai jūs apsvērsiet kādus 

likumdošanas pasākumus vēl pirms 2027. gada un kā jūs uzraudzīsiet, vai valstu rīcības plāniem seko 

pietiekams finansējums 2030. gada mērķrādītāju sasniegšanai? Šķiet, ka ES kopumā ir uz pareizā ceļa, lai 

ievērojami samazinātu antimikrobiālo līdzekļu lietošanu dzīvniekiem, par ko jo īpaši jāpateicas ES 

lauksaimnieku centieniem. Taču, ņemot vērā, ka situācija dalībvalstīs atšķiras, kā jūs nodrošinātu, ka 

atsevišķās dalībvalstīs izmantojuma samazināšanas mērķi izpaužas kā faktisks veterināro antimikrobiālo 

līdzekļu pārdošanas un lietošanas samazinājums? Turklāt kā jūs uzlabotu rezistences pret 

antimikrobiālajiem līdzekļiem un antimikrobiālo līdzekļu patēriņa uzraudzību dalībvalstīs? Kā jūs uzlabotu 

valstu stratēģiju saskaņošanu, lai novērstu rezistenci pret antimikrobiālajiem līdzekļiem? Ņemot vērā 

attiecīgo problēmu nopietnību, kā jūs stiprinātu attiecīgās importa kontroles un nodrošinātu saskaņotāku 

īstenošanu visā ES? 
 

Esmu apņēmies pastiprināt pašreizējo darbu cīņai ar rezistenci pret antimikrobiāliem līdzekļiem. Es 
uzskatu, ka ES antimikrobiālo līdzekļu lietojuma samazināšanas mērķis 2030. gadam ir sasniedzams pat 
tad, ja dalībvalstis atrodas dažādos posmos un katrā no tām ir pieņemti mērķrādītāji, kas atspoguļo to 
pašreizējos lietojuma līmeņus.  Ja mani apstiprinās veselības un dzīvnieku labturības komisāra amatā, es 
pielikšu pūles, lai sasniegtu mūsu vērienīgo mērķi, īstenojot ciešu sadarbību, mērķtiecīgu uzraudzību un 
skaidru pārskatatbildību.  
 

Ja mani apstiprinās, es turpināšu atbalstīt dažādu instrumentu izmantojumu dalībvalstu darbību atbalstam. 

Šī gada februārī sāktā Vienotā rīcība attiecībā uz rezistenci pret antimikrobiāliem līdzekļiem un veselības 

aprūpē iegūtām infekcijām jau atbalsta valstu centienus, nodrošinot finansējumu vairāk nekā 60 miljonu 

eiro apmērā.  

 

Eiropas Slimību profilakses un kontroles centrs katru gadu nodrošina rezistences pret antimikrobiāliem 

līdzekļiem un antimikrobiālo līdzekļu lietojuma uzraudzību visā ES. Turklāt Komisija veicina labas prakses 

apmaiņu starp dalībvalstīm, izmantojot tīklu “Viena veselība”, kura sanāksmes notiek divreiz gadā. Es 

uzskatu, ka valstu stratēģijas būtu jākoordinē, izmantojot saskaņotu ES mēroga satvaru, lai nodrošinātu 

konsekventu progresu, vienlaikus gādājot par zināmu elastību vietējiem pielāgojumiem.  

 

Ja mērķrādītāji jautājumā par rezistenci pret antimikrobiāliem līdzekļiem joprojām vēl nebūs sasniegti, 

Komisija pastiprinās mērķtiecīgu atbalstu dalībvalstu rīcības plāniem, jo īpaši tādās jomās kā profilakse un 

cīņa ar infekcijām, piesardzīgs antimikrobiālo līdzekļu lietojums un pārvaldība. Vajadzības gadījumā es 

strādāšu pie ieteikumu sagatavošanas turpmākai rīcībai saskaņā ar regulu par nopietniem pārrobežu 

veselības apdraudējumiem. Ja mani apstiprinās komisāra amatā, es rūpīgi sekošu līdzi progresam, 

izmantojot visus Komisijas rīcībā esošos līdzekļus, lai palīdzētu dalībvalstīm sasniegt to mērķus.  
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Es uzskatu, ka ES vērienīgais mērķis līdz 2030. gadam uz pusi samazināt lauksaimniecības dzīvniekiem un 

akvakultūrai domāto antimikrobiālo līdzekļu kopējo pārdošanas apjomu ir sasniedzams, un es strādāšu pie 

šī mērķa sasniegšanas. Pārdošanas apjoms jau ir samazinājies par gandrīz 30 %.  

 

Regula par veterinārajām zālēm nosaka dažādus papildu pasākumus, kuru mērķis ir nodrošināt 

antimikrobiālo līdzekļu piesardzīgu lietošanu dzīvniekiem. Es atbalstīšu tās īstenošanu, lai nodrošinātu, ka 

katra dalībvalsts sniedz pilnvērtīgu ieguldījumu kopējā pārdošanas apjoma samazināšanā. Es intensificēšu 

Komisijas revīzijas, jo tās nodrošina, ka dalībvalstu iestādes izpilda noteikumus par antimikrobiālo līdzekļu 

lietošanu dzīvniekiem.  

 

Saskaņā ar Parlamenta 2023. gada rezolūciju par ES rīcību rezistences pret antimikrobiāliem līdzekļiem 

apkarošanai es strādāšu pie pasākumiem produktīvo dzīvnieku veselības un labturības uzlabošanai, lai 

samazinātu infekcijas slimību sastopamību un izplatīšanos lauksaimniecībā un līdz ar to samazinātu 

vajadzību pēc antimikrobiālo līdzekļu lietošanas.  

 

Es turpināšu Komisijas darbu, kura mērķis ir nodrošināt precīzus un saskaņotus datus, kas ļauj sekot līdzi 

situācijai un tendencēm kā ES, tā valstu līmenī. Katru gadu dalībvalstīm ir pienākums vākt un paziņot datus 

par antimikrobiālo līdzekļu pārdošanas apjomiem un lietojumu pa dzīvnieku sugām. Komisija sniedz 

finansiālu atbalstu dalībvalstīm, lai tās varētu aprīkot savas IT sistēmas šīs datu vākšanas vajadzībām. Es 

izmantošu šos datus par turpmākās rīcības pamatu. Komisija arī finansē apmācības programmas valstu, 

kas paredzētas kompetento iestāžu darbiniekiem, kuri piedalās darbībās, kas ir saistītas ar antimikrobiālo 

līdzekļu pareizu lietošanu un ar to saistīto rezistenci veterinārijas/pārtikas nozarēs, kā arī lauksaimniekiem 

un veterināriem, kuri strādā ar produktīvajiem dzīvniekiem, par viņu juridiskajiem pienākumiem un to, kā 

viņi var vēl vairāk samazināt antimikrobiālo līdzekļu lietošanu. 

 

Es arī nodrošināšu, ka noteikumi par importu no ārpussavienības valstīm palīdz samazināt dzīvnieku 

antimikrobiālo līdzekļu lietojumu. Saskaņā ar piesardzīga lietojuma politiku ārpussavienības valstīm, kas 

vēlas eksportēt dzīvniekus un dzīvnieku izcelsmes produktus uz Savienību, ir jāievēro mūsu noteikumi, kas 

aizliedz antimikrobiālo līdzekļu izmantojumu augšanas stimulēšanai vai tos antimikrobiālos līdzekļus, kas 

ES rezervēti cilvēka infekciju ārstēšanai. Tikai tās valstis, kuras ir parādījušas, ka tās atbilst ES noteikumiem, 

ir iekļautas to valstu sarakstā, kurām atļauts eksportēt uz ES. Es gādāšu, ka Komisijas revīzijas 

ārpussavienības valstīs turpinās un ka atbilstība ES importa prasībām tiek pārbaudīta. 
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4. jautājums 

Kā jūs nodrošināsiet, ka tiek ieviesta visaptveroša ES mēroga obligāta pārtikas marķēšanas un 

izsekojamības sistēma, kas apvieno dažādās esošās brīvprātīgās shēmas (ilgtspējas un ētikas aspektus) 

vienotā, skaidrā satvarā, neradot papildu slogu un nepalielinot cenas patērētājiem? Kā plānojat atbalstīt 

dalībvalstu vienprātību šajā jautājumā? Vai esat apņēmies ieviest uzturvērtības marķējumu iepakojuma 

priekšpusē, lai veicinātu veselīgu izvēli? Kā šāda sistēma nodrošinās, ka patērētāji tiek pilnībā informēti — 

tiem tiek sniegta plaša informācija par visu pārtikas produktu izcelsmi, tādējādi uzlabojot patērētāju 

aizsardzību, samazinot pārtikas izšķērdēšanu un atbalstot ilgtspējīgu praksi? 

 

Eiropas Parlamenta un Padomes Regula par pārtikas produktu informācijas sniegšanu patērētājiem ir 
pamats, lai garantētu augstu patērētāju aizsardzības līmeni attiecībā uz informāciju par pārtikas 
produktiem. Tā paredz noteikumus, kas nosaka obligāto informāciju par pārtikas produktiem, un prasības, 
kas pārtikas apritē iesaistītajiem uzņēmējiem jāievēro, sniedzot brīvprātīgu pārtikas produktu informāciju. 
Informācija nedrīkst būt maldinoša, un vajadzības gadījumā tās pamatā ir jābūt attiecīgiem zinātniskiem 
datiem. 
 
Komisijas priekšlikums par zaļuma norādēm sniedz precizējumus par aspektiem, kas saistīti ar vidisko 
ilgtspēju. Šis priekšlikums, kuru pašreiz apspriež Eiropas Parlaments un Padomi, cita starpā ietver īpašas 
prasības, kuru mērķis ir nodrošināt, lai vidiskuma norādes vai marķējuma pamatā esošais novērtējums 
būtu pilnīgs un zinātniski pamatots. 
 
Uzturvērtības marķējums iepakojuma priekšpusē ir viens no daudzajiem instrumentiem, ko izmanto, lai 
informētu patērētājus par pārtikas uzturvielu saturu.  
Es sadarbošos ar visām ieinteresētajām personām, lai rastu risinājumus, kuru mērķis ir palīdzēt 

patērētājiem izvēlēties veselīgāku pārtiku. Ja mani apstiprinās komisāra amatā, es vispirms vienošos ar 

visām iesaistītajām pusēm par visaptverošu pieeju, kurā uzmanība tiek vērsta uz tādiem jautājumiem kā 

pārtikas sastāva pārveidošana, pārtikas produktu informācija un neveselīgas pārtikas tirdzniecība. Es, 

pamatojoties uz darbībām, ko veic saskaņā ar pašreizējo Vienoto rīcību nepārnēsājamu slimību profilaksei, 

apzināšu jomas, kurās dalībvalstīm var būt vajadzīgs papildu finansiālais atbalsts. Tā kā komunikācijas 

kampaņas valstu līmenī var efektīvāk uzrunāt patērētājus, es turpināšu atbalstīt dalībvalstu centienus 

uzlabot patērētāju informētību par pārtikas produktu informāciju. 

 
Regula par pārtikas produktu informācijas sniegšanu patērētājiem paredz arī konkrētu pārtikas produktu 
obligātu izcelsmes norādi un iespēju pārtikas uzņēmumiem brīvprātīgi norādīt citu pārtikas produktu 
izcelsmi. Dažas dalībvalstis ir veikušas valsts pasākumus, reaģējot uz patērētāju prasībām. Ja mani 
apstiprinās komisāra amatā, viena no manām prioritātēm būs izpildīt patērētāju prasības pēc plašākas 
informācijas par pārtikas produktu izcelsmi, vienlaikus nodrošinot netraucētu iekšējā tirgus darbību. 
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5. jautājums 
ES noteikumi par dzīvnieku labturību dalībvalstīs tiek piemēroti diezgan atšķirīgi. Kādi, jūsuprāt, ir galvenie 

šķēršļi, kas veicina šīs atšķirības noteikumu piemērošanā, un kādas konkrētas darbības vai atbalsta 

pasākumus jūs ierosinātu, lai palīdzētu lauksaimniekiem labāk pildīt savas saistības? Kādas īstenošanas 

grūtības jūs saskatāt pašreizējos noteikumos? Kā jūs kā komisāra amata kandidāts plānojat modernizēt 

spēkā esošos noteikumus par dzīvnieku labturību un novērtēt iespējamo izmaiņu ietekmi? Vai uzskatāt, ka 

šādos tiesību aktos būtu jāiekļauj imports? Kā šajā sakarā mēs varēsim nodrošināt, ka trešās valstis ievēro 

ES prasības? Un kā tieši jūs pildītu uzklausīšanas laikā pausto apņemšanos nodrošināt līdzsvarotu pieeju, 

kas ir ekonomiski dzīvotspējīga lauksaimniekiem un netraucē viņu konkurētspējai?  Turklāt kāds ir jūsu, 

komisāra amata kandidāta, viedoklis par ANIT komitejas secinājumiem par dzīvnieku pārvadāšanu? 
 
Manuprāt, galvenie šķēršļi spēkā esošo ES dzīvnieku labturības tiesību aktu saskaņotai piemērošanai ir 
šādi: noteikumi ir novecojuši un bieži vien noved pie atšķirīgām interpretācijām dalībvalstīs, dalībvalstīs 
pastāv ievērojamas atšķirības izpildes panākšanā un efektīvu sankciju trūkums, un dzīvnieku labturības 
rādītāji netiek pietiekami izmantoti. Šie faktori ir skaidri noteikti atbilstības pārbaudē, kuru Komisija veica 
2022. gadā. 
 
Šīs īstenošanas problēmas noved pie izkropļojumiem iekšējā tirgū un veicina nevienlīdzīgus konkurences 
apstākļus un nevienlīdzīgu dzīvnieku labturības aizsardzību. Situāciju vēl vairāk pasliktina sadrumstalotā 
tiesiskā vide, kas izriet no atšķirīgiem valstu noteikumiem par dzīvnieku labturību, kuri pieņemti pēdējo 
20 gadu laikā.  
 
Es pievērsīšos spēkā esošo noteikumu rūpīgai piemērošanai. Es intensificēšu darbu, ko Komisija veic, lai 
palīdzētu visām pusēm izpildīt savas saistības. Līdz šim tas ietver apmācības pasākumus (izmantojot 
programmu “Labāka apmācība nekaitīgai pārtikai”), komunikācijas pasākumus, Komisijas 
pamatnostādnes, piemēram, par cūku astes amputēšanu, un izmēģinājuma projektus nolūkā kopīgot labu 
praksi tādās jomās kā transports, piena govju labturība un pāreja uz bezsprostu sistēmām dējējvistu 
turēšanā. Turklāt es ierosinu atbalstīt dzīvnieku labturības rādītāju plašāku izmantojumu un sniegt 
lauksaimniekiem vairāk datu, pēc kuriem viņi varētu vadīties savā darbā. Vajadzības gadījumā Komisijai 
vienmēr ir iespēja sākt pārkāpuma procedūras. 
 
Ar šo es apstiprinu, ka es ierosināšu kolēģijai pārskatīt tiesību aktus par dzīvnieku labturību, kā minēts 
manā pilnvarojuma vēstulē. Es modernizēšu spēkā esošos ES dzīvnieku labturības standartus un, jo īpaši, 
īstenošu Komisijas turpmākos pasākumus saistībā ar Eiropas pilsoņu iniciatīvu “Izbeigt sprostu laikmetu”. 
Mans pirmais solis būs iesaistīties diskusijā ar visiem iesaistītajiem dalībniekiem, tai skaitā 
lauksaimniekiem, lai apspriestu dažādus risinājumus un jautājumus, piemēram, pārejas periodus un 
finansiālo atbalstu. Es ņemšu vērā attālu lauku apvidu vajadzības. Mans mērķis būs nodrošināt, lai šie 
uzlabojumi nekaitētu ES lauksaimniekiem.  
 
Lai nodrošinātu, ka trešās valstis ievēro ES vai līdzvērtīgas prasības, mēs varētu izmantot tādu pašu pieeju 
kā dzīvnieku labturībai nonāvēšanas brīdī. Pamatojoties uz minētajiem tiesību aktiem, gaļai, ko importē 
ES, jābūt iegūtai no dzīvniekiem, kas nokauti apstākļos, kuri ir līdzvērtīgi ES nosacījumiem, un jāpievieno 
importa sertifikāts, ar kuru izcelsmes valsts kompetentā iestāde apstiprina šos nosacījumus. Turklāt 
Komisija veic revīzijas eksportētājās ārpussavienības valstīs, lai pārbaudītu, vai tiek piemērotas ES vai 
līdzvērtīgas prasības. 
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ES uzskatu, ka ANIT komitejas darbs parāda, kā Eiropas Parlaments var sniegt vērtīgu ieguldījumu 
Komisijas darbā. Komisijas tiesību akta priekšlikumā par dzīvnieku pārvadāšanu ir iekļauti daudzi 
Komitejas ieteikumi. Piemēram, tajā ir paredzēti stingrāki ierobežojumi transportēšanai līdz kautuvei, 
papildu noteikumi par suņu un kaķu pārvadāšanu un īpaši, pilnīgi jauni noteikumi par ūdensdzīvniekiem. 
Ja mani apstiprinās komisāra amatā, sarunu pabeigšana par šo priekšlikumu būs mana prioritāte. 


